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بخشــنامه وزارت کشــور در مورد همراهی 
نکردن بخشداری ها و فرمانداری ها با نمایندگان 
در سال منتج به انتخابات باعث واکنش شدید 
نمایندگان مجلس شــد. گــزارش حاضر نظر 

نمایندگان را در این باره جویا شده است. 
بخشنامه معاون سیاسی وزیر کشور بخشنامه 
معاون سیاسی وزیر کشــور مبنی بر همراهی 
نکردن مقامات سیاسی و بخشداران و فرمانداران 
با نمایندگان در سال منتج به انتخابات مجلس؛ 
کار دست این وزارتخانه داد. طرح استیضاح وزیر 
کشور در مجلس کلید زده شده اما درباره تعداد 
امضاهایی که تاکنــون دریافت کرده خبرهای 
ضد و نقیضی از امضــای 100 تا 200 نماینده 

از مجلس به گوش می رسد.
به گــزارش خبرآنلاین، ســه نماینده  اصل 

موضوع را تایید کردند اما درباره تعداد امضاهایی 
که تا کنون پــای این طرح آمــده روایت های 
متفاوتی دارند. حسن لطفی نماینده رزن ضمن 
تایید اصل موضوع گفت که جزو امضاکنندگان 
طرح نبوده است. او تاکید کرد که تعداد امضاها 

نیز از 200 امضا کمتر بوده است.
غلامرضا نوری قزلجه نماینده بستان آباد در 
همین باره با تایید اصل خبر طرح اســتیضاح 
وزیر کشور، تعداد امضای نمایندگان پای طرح 
اســتیضاح آقای وحیدی را تا ظهر امروز حدود 
100 امضا اعلام کرد گفت: »اما من امضا نکردم 
به این دلیل که در یک ســال گذشــته خیلی 
موارد بود که می شد به استناد آن وزیر کشور را 
بازخواست و یا حتی استیضاح کرد. بحران هایی 
که وزیر کشــور در آن سهیم و دخیل بود یا در 

مدیریــت آن ها خوب عمل نکرد. نمایندگان در 
یک ســال گذشته از کنار این موارد گذشتند و 
حالا به اینجا که رسید، برای خود نمایندگان این 
بحث ها مطرح شد.« او موضوع استیضاح را به 
بخشنامه اخیر معاون سیاسی وزیر کشور مربوط 
دانســت که موجب شده نمایندگان تصمیم به 
این کار بگیرند. نوری قزلجه بخشــنامه معاون 
سیاسی وزیر کشــور را غیرقابل دفاع خواند اما 
گفت: »آن را دلیلی بر استیضاح وزیر نمی دانم.«
ذبیح الله اعظمی ساردویی نماینده جیرفت و 
عنبرآباد درباره اینکه آیا با طرح استیضاح موافق 
است یا مخالف، پاســخ روشنی نداد و بنابراین 
به نظر می رســد از امضاکنندگان طرح مذکور 
باشد. اعظمی ساردویی نیز پیرامون 200 امضا 
شدن طرح استیضاح گفت: »نزدیک صد تا رای 

دارد اما فکر می کنم تا فردا تعداد امضاها بیشتر 
شود.« این نماینده نیز دلیل کلید خوردن طرح 
اســتیضاح وزیر کشــور را مواردی می داند که 
معاون سیاسی وحیدی بخشنامه کرده است و به 
گفته اعظمی سارودیی: »نماینده ها هم عصبانی 

شدند و صداشان بلند شد.«
به گفته ی اعظمی ساردویی، کسی که طراح 
موضوع استیضاح وزیر کشور بوده حجت الاسلام 
حسن شجاعی علی آبادی نماینده ابهر، خرم دره 
و ســلطانیه اســت. تــلاش برای تمــاس با او 

موفقیت آمیز نبود.گفتنی ست امروز که موضوع 
بخشنامه معاون وزیر کشور که موجب عصبانیت 
نمایندگان مجلس شده است. بخشنامه ای که به 
گفته شهریار حیدری نماینده قصر شیرین »به 
استان ها ابلاغ کرده است و بوی تنش، تفرقه و 
درگیری دارد.« او چنین بخشنامه ای را در طول 

تاریخ وزارت کشور بی سابقه خوانده.
لغو بخشــنامه ی  پیرامون  گرچه خبرهایی 
مورد اعتراض نمایندگان توسط شخص وحیدی 

نیز منتشر شده است.

طرح استیضاح وزیر کشور کلید خورد

واکنش تند مجلس حداقلی
 به بخشنامه انتخاباتی

به گفته رئیس دیوان عدالت اداری شکایتی درباره تغییر 
ساعات کاری امسال در دولت جدید به دست ما نرسیده است 
اما در دولت قبل شکایتی مطرح شد که مورد رسیدگی قرار 

گرفت اما در سال جاری ما شکایتی نداشتیم.
حجت الاســلام حکمتعلی مظفری در نشست خبری با 
خبرنگاران بیان کرد: عناوین مهمی که بیشترین آمار شکایت 
را به خود اختصاص داده اند به تفکیک حوزه مسئولیت دیوان 
مشــخص شده اند که در حوزه اراضی و شهرسازی و اعتراض 
بــه آرای ماده صد قانون شهرســازی در رتبه اول، ماده ۹۹ 
قانون شــهرداری در مرتبه دوم، شکایات کمیسیون آب های 
زیرزمینی در رتبه سوم، شــکایات درخصوص آرای سازمان 
تعزیرات در رتبه چهارم و طرح دعوا علیه شــهرداری تحت 
عنوان الزام به صدور پروانه ساختمانی در رتبه پنجم بیشترین 
شکایات است. او با اشــاره به شکایات در حوزه کار و تأمین 
اجتماعی گفت: شــکایات این حوزه کاملًا مرتبط با اقدامات 
وزارتخانه و سازمان تأمین اجتماعی است که اعتراض به رأی 
قطعی هیأت حــل اختلاف اداره کار، اعتراض به رأی قطعی 
هیأت تشخیص، تشــخیص مطالبات، الزام به اصلاح عنوان 
شغلی، الزام به پذیرش سوابق بیمه ای و الزام دستگاه اجرایی 

به حق بیمه و الزام ســازمان تأمین اجتماعی در حوزه سابقه 
بیشترین شکایات را به خود اختصاص داده اند.

رئیــس دیوان عدالت اداری با اشــاره به شــکایات حوزه 
امور اســتخدامی بیان کرد: به لحاظ اصلاحاتی که در قانون 
بودجــه پیش آمد تبدیل وضعیت ایثارگران، تبدیل وضعیت 
پیمانی ها به رسمی، الزام دستگاه به پرداخت حقوق و مزایای 
معوقه، اصلاح حکم بازنشســتگی، پرداخت مرخصی مناطق 
محــروم و اعتراض به آرای هیأت هــای تخلف و اعتراض به 
حق عائله مندی بیشترین عنوان شکایات را به خود اختصاص 
داده انــد. او ادامــه داد: مــا در اجرای قانون تبــادل کردیم 
توضیحات مجموعه شورای عالی کار را گرفتیم پرونده اجرای 
تخصصی تامین اجتماعی دیوان عدالت اداری رســیدگی و 
تصمیم گرفته شد. اطلاعی که داریم هیئت تخصصی شکایت 
را موجه ندانســت و به رد شــکایت رای صادر کرده و این را 
هم در مراحل چاپ و انتشار قرار گرفته و به زودی به صورت 
رسمی ابلاغ خواهد شــد امروز هم پرسیدم از مرحله اتخاذ 

تصمیم عبور کرده به مرحله انشا رای رسیده است.
رییس دیوان عدالت اداری درباره شکایات در حوزه حقوق 
و دســتمزدها گفت: هیأت مخصوص رسیدگی به شکایات 

در هفته گذشــته وارد رسیدگی شده است و شکایت موجه 
دانسته نشد و نسبت به رد شکایت اقدام شد. 

در تبصره ۴ ماده 1۶ یک رویکرد جدیدی اتخاد شــد که 
شکایت افرادی که سابقه قضایی نداشته را دیوان بپذیرد در 
مرحله بدوی و تجدیدنظر بررسی کند، تبصره می گوید همه 
افرادی که ذی نفع هستند ابتدا باید به دستگاه مراجعه کنند 
آن دســتگاه هم باید آن را ثبت کند، ظرف مدت قانونی باید 
خواســته های  طرف را بررسی و نفی ا و یا اثباتا جواب دهند 
اگر پاسخ دهند و فرد راضی شد که موردی نیست اما اگر فرد 

متقاضی راضی نشد، به دیوان می آید.
رئیس دیوان عدالــت اداری همچنین دربــاره برگزاری 
جلسات این دیوان با شهرداری بیان کرد: در سال گذشته با 
شهرداری تهران جلسه ای برگزار شد و در حوزه مسائل شهری 
در تهران دو مشکل وجود داشت که یک بخش آن مربوط به 
کمیسون ماده 100 و بخشی دیگر مربوط به تکالیف شهردار 

در حوزه صدور پرونده ها و تغییرات کاربری ها بود.
او یادآور شــد: شورای شــهر مصوباتی در رابطه با باغات 
دارد که برخی منتهی به صدور مجوز و برخی منجر به صدور 

شکایت در دیوان می شود که این موارد باید رسیدگی شود.

مظفری درخصوص مصوبات شــورای شهر بیان کرد: در 
این رابطه نیز پیگیری های دیوان منجر به این شــد تا وزارت 
کشور در حوزه تعیین عوارض ورود پیدا کند و شاخص های 
ثابتی را در اختیار شــوراها قــرار دهد تا ملاکی برای تعیین 
عوارض شود. مصوبات شورای شهر بیشترین آمار شکایات را 

به خود اختصاص داده است که حل خواهد شد. 
او دربــاره ترک فعل هــا در خصوص بنــادر و گمرکات 
گفت: در حوزه ترک فعل گاهی جنبه کیفری مطرح اســت 
که دادســتان باید این موضوع را برطرف کند اما گاهی این 
ترک فعل منجر به ایراد خسارت به فردی می شود که دیوان 
در این حــوزه ورود پیدا می کند زیرا دیــوان مرجع قضائی 
برای رســیدگی به امور اداری است. دیوان در رابطه با هیچ 
موضوعی حالت انفعالی ندارد شــاید ضعف در تشخیص ادله 

وجود داشته باشد اما هیچ گاه منفعل نبوده ایم.

رئیس قوه قضائیه گفت:بر اساس برنامه ای که ارائه شد، 
بازرســی کل کشور تا آنجا که ممکن بود اقدام به شناسایی 
گلوگاه ها و بســترهای فسادزا کرد و به جمع بندی و احصاء 
بیش از 200 مــورد از این بســترها و گلوگاه ها پرداخت؛ 
مــواردی را به قوه قضائیه ارائــه داد و مواردی نیز به دولت 

اعلام شد و دولت نیز این مسائل را مورد اعتناء قرار داد.
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای در نشست 
شــورای عالی قوه قضائیه با اشــاره به ارائه برنامه هفتم از 
جانب دولت به مجلس، به معاون حقوقی و امور مجلس قوه 
قضائیه دستور داد در موعد بررسی برنامه هفتم در مجلس، 
حضوری فعال در خانه ملت داشــته باشد تا آنچه که برای 
کشــور و مردم نافع و سودمند است، در قالب برنامه هفتم، 

به تصویب برسد.
او همچنین با اشاره به گذشت یک چهارم از سال ضمن 
تاکید مجدد بر کمک دســتگاه قضایی به دولت گفت: باید 
بررسی به عمل آید که در این سه ماهی که از سال گذشته 
اســت انچه مربوط به دســتگاه قضایی است، چه میزان در 
تحقق شــعار »مهار تورم و رشد تولید« توفیق حاصل شده 
اســت؛ در این عرصه، عمده کار برعهده دولت است و ما در 
دستگاه قضایی باید مساعدت همه جانبه ای را به قوه مجریه 

داشته باشیم.
او ادامه داد: بر اساس برنامه ای که ارائه شد، بازرسی کل 
کشــور تا آنجا که ممکن بود اقدام به شناسایی گلوگاه ها و 
بسترهای فسادزا کرد و به جمع بندی و احصاء بیش از 200 

مورد از این بســترها و گلوگاه ها پرداخت؛ مواردی را به قوه 
قضائیه ارائه داد و مواردی نیز به دولت اعلام شد و دولت نیز 

این مسائل را مورد اعتناء قرار داد.
محسنی اژه ای با اشــاره به مأموریت ابلاغ شده از ناحیه 
دولت برای بررسی و رفع مسائل و مشکلات موجود در بنادر، 
گمرکات و سازمان اموال تملیکی و گزارش ارائه شده وزیر 
دادگســتری با ذکر مصادیق در این خصوص، گفت: بخش 
قابــل توجهی از ۵ الی ۶ موردی که در گزارش ارائه شــده 
پیرامــون عدم خروج کالاها، محموله ها و وســایل از بنادر 
یا گمرکات یا انبارهای اموال تملیکی، نقل شــده، ناظر بر 
سازمان تعزیرات حکومتی است که وزیر دادگستری در این 
خصوص باید پیگیری های مقتضی را به عمل آورده و تدابیر 
لازم را اتخاذ کند؛ همچنین یک الی دو مورد نیز از مصادیق 
مندرج در گزارش مزبور، مربوطه به دادگستری تهران است 
که مســئولان این دادگســتری نیز باید اقدامات لازم را به 

عمل آورند.
او با اشــاره به موضوع 2۹ هزار دســتگاه کولرگازی که 
در گزارش ارائه شــده از ترخیص نشــدن آن ها ســخن به 
میان رفته بود، گفت: این تعدا کولرگازی مربوط به اســتان 
خوزســتان اســت که در گزارش مزبور به اشــتباه، استان 
هرمزگان درج شده اســت؛ با این حال این موضوع مربوط 
به سازمان تعزیرات است؛ البته در این خصوص درخواست 
مــاده ۴۷۷ نیز شــده بود که حوزه ریاســت قــوه قضائیه 
پیگیری های لازم را انجام داد.او بیان کرد: همچنین موضوع 

12۹ موتورســیکلت در مازندران طرح شده که رئیس کل 
دادگستری استان مازندران اعلام کرد پرونده یا پرونده هایی 
در این خصوص در دادگســتری مطرح نیست؛ احتمال این 
نیز وجود دارد که این موضوع در ســازمان تعزیرات مطرح 
باشد؛ بنابراین وزیر دادگستری در این خصوص پیگیری های 
لازم را بــه عمــل آورد؛ علاوه بر اینها، بحث ۷0 دســتگاه 
خودرو در استان بوشهر در گزارش مزبور مندرج بود که این 
خودروها مربوط به تهران است؛ تصمیماتی در رابطه با این 
پرونده در اجرای احکام اتخاذ شــده که نهایی نشده است؛ 
علی ایحال این موضوع نیز هر چه زودتر باید تعیین تکلیف 
شــود. رئیس قوه قضائیه در ادامه به محموله تلویزیون های 
غیرقابــل فروشِ قاچاق در کردســتان، محموله 1۸۵ هزار 
دستگاه لوازم برقی در آذربایجان غربی و محموله یخچال در 
چهارمحال و بختیاری نیز اشاره کرد و به مسئولان قضایی 
ذیربط به ویژه وزیر دادگستری دستور اکید داد که در رابطه 
با این موارد، پیگیری ها و بررسی های لازم را به عمل آورند.

او همچنین درخصوص محموله 22 هزار دســتگاه لوازم 
خانگی در اســتان تهران نیز گفت که مقام قضایی مربوطه 
در این رابطه دستور فروش کالاهای توقیفی را صادر کرده 
اســت، اما ظاهراً سازمان اموال تملیکی به دلایلی نتوانسته 
محموله را به فروش برساند؛ با این حال این موضوع از ناحیه 

دستگاه قضایی تعیین تکلیف شده است.
او در ادامه جلسه عالی شــورای قوه قضائیه، با اشاره به 
اتفاق رخ داده در اســتان البرز و فوت، معلولیت، نابینایی و 

مسمومیت تعدادی از افراد بواسطه مصرف مُسکر مسموم، 
گفت: اولاً اصلِ شرب مُسکر، حرام است و کسانی که مُسکر 
مصرف می کنند مرتکب فعل حرام می شوند؛ بنابریان نباید 
از ایــن موضوع غفلت کرد؛ امــا در این قضیه، بحث فروش 
الکل های صنعتی و سهمیه ای در بازار آزاد و ادغام این الکل ها 
با محلول هــای دیگر و توزیع آن ها مطرح اســت؛ بنابراین 
دســتگاه های انتظامی، اطلاعاتی و امنیتی باید بررسی ها و 
پیگیری هــای لازم را درخصوص افرادی که مباردت به این 
کار می کنند به عمل آورند. رییس قوه قضائیه افزود: براساس 
گزارش واصله در رابطه با موضوع یاد شــده، کارخانه ای که 
برای تولید لوازم آرایشی، الکل سهمیه ای دریافت کرده بود، 
مبادرت به فروش این محموله در بازار آزاد کرده اســت؛ در 
این خصوص و در موارد مشابه باید بررسی های لازم به عمل 
آید؛ این بررسی ها باید هم ناظر بر دریافت کنندگان سهمیه 
الکل باشــد و هم ناظران بر ارائه این ســهمیه ها؛ آیا واقعاً 
ســهمیه تخصیص یافته به فلان کارخانه یا مرکز به اندازه 
نیازش است؟ آیا این ســهمیه را به همان مصرف صنعتی 
و تولیدی اختصاص داده یا در بازار آزاد و به افراد ســودجو 
فروخته است؟ این ها مواردی است که باید مشخص شوند؛ 
چرا که بواسطه این امر تعدادی افراد فوت کرده و تعدادی از 
افراد نیز معلول یا نابینا شده اند؛ در قانون نیز در این حوزه، 
مجازات های سنگین و بازدارندهای درنظر گرفته شده است؛ 
بنابراین معاون اول قوه قضائیه و دادستان کل کشور نیز در 

این خصوص، موضوع را با جدیت دنبال کنند.

رئیس دیوان عدالت اداری در نشست خبری:

شکایتی درباره تغییر ساعات کاری به دست ما نرسیده است

در جلسه شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد

دستورات رئیس دستگاه قضا برای خروج کالاهای ترخیص نشده از بنادر

وزیر اطلاعات در نشستی مشترک مطرح کرد
دست آوردهای جامعه اطلاعاتی در زمینه های مختلف

به گفته وزیر اطلاعات هم افزایی و همدلی جامعه اطلاعاتی در دولت ابراهیم 
رئیسی برای مقابله با دشمنان انقلاب اسلامی گسترش یافته است.

حجت الاســلام والمسلمین خطیب در نشست مشــترک وزارت اطلاعات و 
سازمان اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که باهدف افزایش فضای هم دلی 
بین دو دســتگاه در مقابل دشمنان انقلاب اســلامی، در مشهد مقدس برگزار 
شــد، گفت: امیدوارم که این جلسات مقدمه ای باشد برای برآورده شدن منویات 
فرمانده معظم کل قوا و ایجاد یک همدلی، هم افزایی، مشارکت، تفاهم، همسویی، 
هماهنگی و حرکت یکپارچه و وحدت رویه در مجموعه دو تشکیلات اطلاعاتی 
مؤثر و نقش آفرین در ســاخت درونی قدرت نظام و ایجاد امنیت پایدار که همه 
وظیفــه داریم در جهت تحکیم بنیه درونی قدرت و استحکام بخشــی آن، برای 

ملتّ قدم برداریم.
او افزود: اقدامات مشترک جامعه اطلاعاتی، مکرر مورد لطف، عنایت، رضایت 
و خشنودی رهبر عزیز، حکیم و فرزانه و فرمانده کل قوا قرار گرفته و این رضایت 
امام زمان )عج(، رضایت خداوند تبارک و تعالی و سرفرازی و سربلندی در مقابل 
عظمت شــهدا و مردم است و ثبات و امنیت امروز مدیون خون شهدا، امام )ره(، 
حضور و همراهی مردم و هماهنگــی و هم افزایی در جامعه اطلاعاتی، نیروهای 

مسلح و قوه قضائیه هستیم.
او گفت: ما )جامعه اطلاعاتی( وظیفه داریم با ارتقا توان مان، با اشتراک گذاری ها، 
باهم سویی های مان، با یک وحدت رویه جدی در جهت با مقابله با جنگ ترکیبی 
استکبار و بنای یک مجموعه اطلاعاتی مردم پایه و مؤثر و تلاش در جهت مقابله 
با تمام آنچه را که خاستگاه و برنامه ریزی منسجم و گسترده دشمنان علیه این 

نظام و انقلاب است بکار گیریم.
رئیس شورای هماهنگی اطلاعات کشور گفت: رهبر عزیزمان در ابتدای سال 
در فرمایشاتشــان در حرم مطهر رضوی فرمودند: دشمن به دنبال تغییر ماهیت 
جمهوری اســلامی است. تلاش و همت دشمن با تمامی ابزارهای موجود ایجاد 
ادراکی است، تا براندازی را از شیوه تغییر ماهیت جمهوری اسلامی پی بگیرد و 
ابزار آن کسانی هستند که با انقلاب و ولایت زاویه دارند و سخن از تغییر اصلاح 

ساختار و تغییر و انقلاب می زنند. 
او گفت: اگر دو دســتگاه اطلاعاتی بتواند در سراســر زمینه ها و فعالیت های 
مختلف و شرایط جغرافیایی و موضوعی به یک انسجام واحدی برسد، قطعاً ما در 
تحقق ایران قوی، مهارم تورم و رشــد تولید و ایجاد امید زایی و تحرک و نشاط 
در کشور و خواسته های نظام و آنچه را که حکمرانی برای ارتقاء قدرت خودش به 
آن نیــاز دارد در موضوع هنجارهای اجتماعی حجاب و امثال آن ها موفقیت های 

بیشتری حاصل خواهد شد.
او گفت: امروز اگر در دولت مردمی و انقلابی آیت الله رئیســی موفقیت هایی 
را در ارتباط با سیاســت خارجی، پیمان هــای منطقه ای و موضوعات اقتصادی، 
و مردمــی کردن یارانه ها و موضوعات مختلــف صنعتی و باز کردن گره تولید و 
کاهش نرخ بیکاری و افزایش رشــد اقتصادی پیداکــرده، لازمه این تعامل این 
است که بتواند جهشی در این پیشرفت ها ایجاد کند و جامعه اطلاعاتی می تواند 
در زمینه های افزایش دارایی های ارزشمند نظام و ارتقاء سرمایه های کشور نقش 

ایفا کند.
خطیب با اشــاره به انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: باید طراحی ها و 
راهبردهای مشترکی برای مشارکت، رقابت، سلامت و امنیت در نظام انتخاباتی 
کشــور را برنامه ریزی کرد. انتخابات باید پیام آور اقتدار و وحدت عمل برای همه 

قرار گیرد و مشارکت حداکثری باید صورت گیرد.

معاون اول رئیس  جمهور تاکید کرد
احترام دستگاه ها به مجوزهای رسمی وزارت ارشاد 

برای مراسم فرهنگی
معاون اول ر ئیس جمهور بر لزوم احترام همه دستگاه ها به مجوزهای رسمی 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای برگزاری مراسم های فرهنگی تاکید کرد.
به گزارش ایســنا محمد مخبر در جلسه هیات دولت با تاکید بر لزوم احترام 
همه دستگاهها به مجوزهای رسمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای برگزاری 
مراســم های فرهنگی، تصریح کرد: همه باید به این مجوزها احترام بگذارند و در 
صورت وجود برخی اشکالات احتمالی، این مسائل را از طریق مرجع صادرکننده 
مجوز پیگیری کنند. او در این جلسه وزرا، روسای دستگاه های اجرایی و مسئولین 
دولت را به همکاری حداکثری با مجلس شورای اسلامی فراخواند و گفت: دولت 
و مجلس هم باید برای پیشبرد هرچه بهتر برنامه های کشور حداکثر همکاری و 

هماهنگی را داشته باشند.
او با اشــاره به تدوین لایحه برنامه هفتم توســعه کشور اظهار کرد: دولت در 
فرایند تدوین این لایحه تلاش کرد به ماموریت های دســتگاه ها توجه کند و از 
ویژگی هــای بارز ایــن لایحه رویکرد تحولی بوده و توجه ویژه ای نیز به اســناد 
بالادســتی نظام، جهت گیری های انقلابی، رفع مشکلات اساسی کشور، اصلاح 

ساختار بودجه و رفع ناترازی ها معطوف شده است.

پیگیری صفرشدن نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهای اساسی در جلسه سران قوا

رئیس مجلس شــورای اسلامی اظهار کرد که موضوع صفرشدن نرخ مالیات 
بر ارزش افزوده کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی را در جلسه سران قوا 

دنبال می کنم که در حال حاضر این نرخ یک درصد است.
به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
و بعد از بررســی سومین گزارش کمیســیون بهداشت و درمان در مورد بررسی 
عملکرد دستگاههای اجرایی در دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشکی و 
مدیریت بازار دارویی کشــور در جمع بندی گفت: همانطور که به وزیر بهداشت 
هم گفته ام، راهبری این کار سیاست گذاری و برنامه ریزی با وزارت بهداشت است 
ما از چند ســال گذشته داده هایی داریم و می توانیم در حوزه دارو و مصرف دارو 
براساس جغرافیای کشور برنامه ریزی کنیم. براساس این داده ها می توانیم پیش 
بینی از مصرف روزانه دارو در کشور داشته باشیم پس این پذیرفتنی نیست که 

بگوییم دارو کم شده پس همه این اشکالات به سیستم مدیریتی بر می گردد.
او همچنین اظهار کرد: باید بحث ارز و ریال دارو با همان پیش بینی صورت 
گرفته در قانون بودجه دنبال شــود صبح هم جلسه ای با اقای شهریاری رئیس 
کمیســیون بهداشت داشتم و تاکید کردم که به همان اندازه اهمیت هدفمندی 

موضوع دارو هم مهم است و باید سازمان برنامه این کار را با دقت دنبال کند.
او همچنین بیان کرد: این موضوع را در جلسه سران دنبال می کنیم که باید 
مالیات بر ارزش افزوده کالاهای اساسی و دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی صفر 

باشد که اکنون یک درصد است.
قالیباف همچنین با تشــکر از رضوانی فر مسئول گمرک اظهار کرد: گمرک 
تلاش داشته اما با تاخیر مواجه بوده به طوری که اکنون دارو در گمرک دپو شده 
و به دســت مردم نمی رسد. باید در بحث مربوط به نرخ گمرک و سود بازرگانی 
هم دستگاه های مربوطه ابلاغیه ها را به گمرک انجام دهند که گمرک بتواند امور 

را پیگیری کند. وزارت بهداشت این موارد را دنبال کرده ما هم کمک می کنیم.

اقدامات دادستانی تهران 
در راستای کنترل قیمت بلیط هواپیما

دادستان تهران در راستای کنترل قیمت بلیط هواپیما توضیحاتی را ارایه داد.
علی صالحی دادستان عمومی و انقلاب تهران در جلسه شورای عالی قضایی  
طی ســخنانی با اشاره به برخی دلایل اصلی افزایش قیمت بلیط هواپیما گفت: 
»نبود بســتر اینترنتی واحد در سازمان هواپیمایی کشــوری برای بهره برداری 
صادرکننــدگان بلیط«، »فــروش بلیط از طریق ســایت های غیرمجاز«، »نبود 
نظارت کافی سازمان هواپیمایی کشــوری بر شرکت های هواپیمایی، آژانس ها، 
چارترکنندگان و سایت های فروش بلیط« و همچنین »تخلفات چارترکنندگان در 
زمینه چارتری کردن پروازهای شیراز، مشهد، اهواز، تبریز، اصفهان و بندرعباس«، 

از جمله دلایل اصلی افزایش قیمت بلیط هواپیما هستند.
او افزود: دادســتانی تهران به سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرده که نرخ 
مصوب ستاد تنظیم بازار را در سامانه به نمایش بگذارد تا مورد عمل شرکت های 
هواپیمایی قرار گیرد و ضمن بازرسی، با متخلفین برخورد و وجوه اضافه برگردانده 
شــود؛ همچنین به پلیس فتا اعلام کردیم تا سایت های غیرمجاز فروش بلیط را 
شناســایی و مســدود کند. او با بیان اینکه بازرســی همکاران ما از شرکت های 
هواپیمایی و آژانس ها و نظارت بر قیمت ها، به صورت جدی در دســتور کار قرار 
دارد، گفت: طی روزهای گذشته جلسه ای را با شرکت های هواپیمایی برگزار و در 
آن تاکید کردیم که نرخ مصوب را رعایت کرده و بر آژانس ها و چارترکنندگان و 
ســایت های طرف قرارداد خود نظارت کافی داشته باشند و نتایج این اقدامات را 

به دادستانی اعلام کنند.

اخبار کوتاه

ســخنگوی  کمیسیون بهداشــت و درمان 
مجلــس ضمن قرائت ســومین گــزارش این 
بررسی عملکرد دستگاه های  کمیسیون درباره 
اجرایی در دوحوزه واردات و ترخیص تجهیزات 
پزشــکی و مدیریت بازار دارویی کشــور گفت: 
کمیســیون بهداشــت و درمان ضمــن اعلام 
آمادگی برای همکاری و مســاعدت به دولت، 
در صورت مرتفع نشــدن مشکلات موجود در 
حوزه تجهیزات و اقلام پزشــکی و دارو، از سایر 

ابزارهای نظارتی استفاده می کند.
به گزارش ایسنا، سلمان اسحاقی سخنگوی 
کمیسیون بهداشت و درمان در جلسه علنی روز 
گذشته مجلس سومین گزارش این کمیسیون 
در مورد بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی در 
دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشکی و 
مدیریت بازار دارویی کشور را با استناد به ماده 
10۷ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی به 

شرح زیر قرائت کرد.
در ایــن گــزارش آمده اســت کــه  نتایج 
بررســی های صــورت گرفته در کمیســیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی موید 
آن است که بعد از بحران ناشی از کمبود برخی 

از اقلام دارویی که در پاییز و زمســتان گذشته 
در کشــور رخ داد که البته هنوز نیز این بحران 
ادامه دارد، اکنون نوبت به کمبود و افزایش بی 
رویه قیمت تجهیزات پزشکی به ویژه تجهیزات 
پزشــکی مصرفی که نیاز اولیه بیمارســتان ها 
و مراکز درمانی است، رســیده به گونه ای که 
عملکرد مراکز درمانی و فرآیند درمان بیماران 
در این مراکز با اخلال جدی مواجه شده است. 
در راســتای جلوگیری از اخلال در نظام توزیع 
دارو و به ویژه مدیریت به روز »مانده مطالبات 
اجزای زنجیره تأمین« از ســازمان های بیمه گر 
و دانشــگاه های علوم پزشکی، دولت مکلف شد 
تا نظارت کافی بر هزینه کرد نشان دار اعتبارات 
یارانه ای تخصیص داده شــده در طول زنجیره 
تأمین و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی با اتخاذ 
راهکارهایی مانند واریز مستقیم اعتبارات خزانه 
به حســاب شــرکت های پخش و یا جداسازی 
کامل حساب این اعتبارات از سایر حساب های 
علوم پزشــکی اعمال کند. در عین حال بانک 
مرکزی و سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف 
شــدند تا برای جلوگیــری از هرگونه کمبود 
در بــازار اقلام دارویــی و تجهیزات و ملزومات 

پزشــکی و شیرخشک، نســبت به تخصیص و 
تأمیــن منظم منابع اعتبــاری مطابق با قانون 
بودجه و تأمین ارز ترجیحی و نیمایی مورد نیاز 

زنجیره اقدام کنند.
وضعیت موجود در بازار تجهیزات 

و ملزومات پزشکی
در حال حاضــر وضعیت موجــود در بازار 
تجهیزات و ملزومات پزشــکی بــا کمبود حاد 
) یعنــی دارای ذخیــره موجــودی کمتر از 1 
مــاه( و 1۸۹ ایندکس با کمبــود )یعنی دارای 
ذخیره موجودی کمتر از ۳ ماه( مواجه اســت، 
همچنیــن برای 1۹2 ایندکــس در صورت در 
نظر نگرفتن تدابیر مناســب، رخــداد کمبود 
پیش بینی می شود.از طرفی کل مبلغ ارز تأمین 
شــده برای انواع تجهیزات پزشــکی در سال 
1۴01 برابر  1/۴ میلیارد یورو بوده  که  ۵/ ۶۴ 
 درصد از این مبلغ ســهم مواد و لوازم مصرفی،

20/۵2 درصد سهم دستگاه یا وسیله پزشکی،  
۳۵/ ۶ درصد سهم مواد اولیه خط تولید،  ۳/۳۷ 
درصد سهم قطعات یدکی، 0۸/ 2 درصد سهم 
لوازم جانبی،  1/۹۴ درصد سهم قطعات ساخت 
دســتگاه و  1/2۴ درصد سهم ابزار بوده است و 
همچنین  در ســال 1۴01،  ۵۶/۷۹ درصد ارز 
تأمین شــده در حوزه تجهیزات پزشکی از نوع 
ترجیحی ۴200 تومانــی و  21/ ۴۳ درصد از 

نوع ارز نیمایی بوده است.
در این گزارش آمده اســت کــه برای ثبت 
سفارش های مربوط به سال قبل، 1۳0 میلیون 
یورو ) شــامل ۴۷ میلیون یــورو ارز ترجیحی 
و ۸۳ میلیــون یورو ارز نیمایــی( و برای ثبت 
ســفارش های مربوط به سال جاری، تنها مبلغ 
بســیار ناچیز  ۵/ ۳ میلیون یورو ارز نیمایی در 
حوزه تجهیزات و ملزومات پزشکی در طی سه 
ماه سپری شــده از سال تأمین شده است. این 
گزارش به اســتناد گزارش اخذ شده از سازمان 

گمرک آورده اســت که درحــال حاضر بیش 
از ۳۶0 تــن تجهیزات پزشــکی به ارزش ۴11 
میلیون دلار به گمرکات کشور اظهار شده، اما 
صاحبان کالا به دلیل ابهام در نرخ مأخذ حقوق 

ورودی از ترخیص آن ها امتناع می ورزند. 
درهمین راستا و پیرو اقدامات صورت گرفته 
در دولــت و به ویــژه تعاملات مؤثر ســازمان 
گمرک جمهوری اسلامی ایران برای مانع زدایی 
از مســیر ترخیص کالاها از گمرک، تقلیل نرخ 
حقوق گمرکی تجهیزات پزشکی مشمول از ۴ 
درصد به 1 درصد به شرح آنچه مورد اشاره قرار 
خواهد گرفــت در 2۵ام خردادماه به گمرکات 

کشور ابلاغ شد است.
وضعیت موجود در بازار دارویی کشور

پس از اجرای طرح دارویار و باوجود آن که 
با اقدامات صورت گرفته توســط سازمان غذا و 
دارو کمبودهای دارویی زیر ۳ ماه در کشور، از 
بیــش از ۴00 قلم در مهرماه 1۴01 به کمتر از 
۸۵ قلم در فروردین ماه 1۴02 رسید، اما مطابق 
با گزارش هایی که به تازگی توســط کمیسیون 
دریافت شــده تعداد اقلام دارویی که با کمبود 
مواجه هســتند مجدداً از اردیبهشت ماه روند 
صعودی داشته و به تعداد 1۳۳ قلم دارو رسیده 
است. برآوردها حاکی از آن است در صورت در 
نظر نگرفتن تدابیر مناسب و طی ماه های آتی به 
ویژه مهرماه و آبان ماه با وضعیت کمبود بحرانی 

در ذخایر دارویی کشور مواجه خواهیم شد.
ایــن گزارش در ادامه می افزاید: به اســتناد 
ردیف 1۶ جــدول مصارف تبصــره 1۴ قانون 
بودجه ســال 1۴02، ۶۹ هزار میلیارد تومان با 
عنوان »مابه التفاوت نرخ ارز دارو« تصویب شده 
است. باوجود گذشت یک چهارم از سال و لزوم 
پرداخت حدود  ۵/۷ هزار میلیارد تومان ماهانه 
از بودجــه مصوب طرح دارویار، تاکنون منابعی 
از سوی سازمان برنامه و بودجه تخصیص داده 

نشده اســت. خاطرنشان می سازد سال گذشته 
نیــز از ۷۳ هزارمیلیارد تومان اعتبار مصوب در 
قانــون بودجه برای اجرای طــرح دارویار تنها  
1۳/۴ هزارمیلیاردتومان پرداخت شد! همچنین 
بنابر اعلام رئیس کل بانک مرکزی در جلسات 
فــی مابین مجلس و دولت، بــه منظور تأمین 
نیازهای ارزی حوزه دارو و  تجهیزات پزشــکی 
در سال 1۴02، تخصیص و تأمین  ۳/۵ میلیارد 
دلار )به صورت پرداخــت حداقل ماهانه ۳00 
میلیون دلار به صورت منظم(  تعهد شده است. 
مطابق با بررســی های صورت گرفته تاکنون با 
وجود گذشــت سه ماه از سال، اقدام مؤثری در 
این حوزه از جانب بانک مرکزی صورت نگرفته 
است. در نهایت اینکه، نتایج نهایی ارزیابی های 
کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس شورای 
اسلامی نشان می دهد در مجموع اگرچه تولیت 
صنایع تولیدکننــده دارو تجهیزات پزشــکی 
مصرفی عمدتاً در اختیار وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی نیست و تخصیص ارز مناسب 
و مکفی و به موقع توسط بانک مرکزی صورت 
نمی گیرد و همچنین منابع ریالی تعهد شده از 
جانب سازمان برنامه و بودجه محقق نمی شود 
اما سه حوزه برنامه ریزی و پیش بینی کمبودها 
در بازار مصــرف و در نظر گرفتــن تمهیدات 
شایسته، نظارت دقیق بر زنجیره تأمین و توزیع 
تجهیزات و لوازم پزشکی و دارو و انجام اقدامات 
مؤثــر در ترخیص کالاها از گمرک و جلوگیری 
از رسوب آن ها نیاز به اقداماتی مؤثرتر، بهنگام 
و جامع تر از ســوی وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی که در حقیقت متولی موضوع 
سلامت در کشور بوده، است، بنابراین ضرورت 
دارد در اســرع وقت این وزارتخانه به آســیب 
شناســی پرداخته و با اتخاذ رویکردی فعالانه، 
نسبت به رفع موانع موجود برای تحقق عملکرد 

مطلوب در این حوزه اقدام شود.

گزارش کمیسیون بهداشت مجلس درباره بررسی عملکرد دستگاه ها در واردات و ترخیص تجهیزات پزشکی قرائت شد

۳۶۰ تن تجهیزات پزشکی به ارزش ۴۱۱ میلیون دلار در گمرک کشور


